
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 39. posiedzeniu Senatu 

w dniu 21 kwietnia 2017 r. 

Oświadczenie skierowane do prezes Rady Ministrów Beaty Szydło 

Szanowna Pani Premier! 

Do mojego biura senatorskiego zwróciło się w ostatnim czasie wielu przedstawicieli samorządów 

terytorialnych, w tym Zrzeszenie Gmin Województwa Lubuskiego, którzy zaniepokojeni są proponowaną 

przez obecnie rządzących zmianą w prawie samorządowym. 

Jedną z kwestii, którą podnoszą osoby zwracające się do mnie, jest naruszenie konstytucyjnej zasady 

lex retro non agit – prawo nie działa wstecz. Stałoby się tak w następstwie wprowadzenia prawa mówiącego  

o dwukadencyjności także w przypadku tych osób, które obecnie sprawują drugą kadencję w jednostce 

samorządu terytorialnego. Nowe prawo powinno obejmować tylko te kadencje, które rozpoczną się po jego 

wprowadzeniu. 

Kolejnym problemem w związku z przedmiotowym projektem jest fakt, iż wprowadzenie 

dwukadencyjności w wyborach do jednostek samorządu terytorialnego będzie ograniczeniem biernego prawa 

wyborczego, którego zasady ograniczania opisane są w art. 31 ust. 3 najważniejszego aktu prawnego w Polsce 

– Konstytucji RP. 

Wprowadzenie dwukadencyjności doprowadzić może również do spadku zaangażowania samych 

wybranych na urząd w czasie trwania ich drugiej kadencji, bowiem nie będzie miało znaczenia ich 

poświęcenie i działanie, skoro nie będą mogli ponownie zostać wybrani. Co więcej, argument jakoby 

wprowadzone zmiany miały przynieść efekt oczyszczenia najwyższych stanowisk z osób, które nie są 

gwarantem najlepszego sprawowania funkcji i które trudno odwołać, ma sens tylko w przypadku ustanowienia 

ograniczenia kadencji do maksymalnie dwóch nie tylko na poziomie samorządów terytorialnych, ale także na 

wyższych szczeblach władzy. 

Szanowna Pani Premier, uprzejmie proszę o ustosunkowanie się do powyższych argumentów  

oraz o odpowiedzi na pytania. 

1. Czy kierowany przez Panią rząd przeprowadził konsultacje wśród organizacji zrzeszających działaczy 

samorządowych? 

2. Jaki jest powód, dla którego kierowany przez Panią rząd postanowił złamać konstytucyjną zasadę lex 

retro non agit? Proszę o przedstawienie opinii ekspertów popierających tę inicjatywę. 

Z poważaniem 

Waldemar Sługocki 

 


